
اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       عكسي قديمي از عزادارن حسيني در ماه محرم الحرام
سبزه ميدان تهران

خود انتقادي پوتين از دوره خوش بيني به غرب

م�ن روزهايي را ب�ه ياد م�ي آورم 
ك�ه م�دام در س�فرهاي كاري ب�ه 
كشورهاي اروپايي بودم. آن زمان، 
ميل مداومي از س�وي روسيه براي 
تعامل و برقراري روابط وجود داشت. 
اما در چه زماني متوجه شديم، اين 
به  اصطلاح »شريكان« ما، در واقع 

چندان هم شريك ما نيستند؟ 
واقعيت اين اس��ت كه اين موضوع از همان 
اوايل دهه ۲۰۰۰ روش��ن بود. با اين حال، ما 
دچار توهماتي بوديم، خود من هم همينطور. 
اين توهمات در اين خلاصه مي ش��د: من و 
بسياري ديگر در آن زمان تصور مي كرديم، 
مشكلات روابط بين اتحاد جماهير شوروي 
و غ��رب به اصط��لاح متم��دن، ريش��ه در 
اختلافات ايدئولوژيك داشت. از يكسو، رژيم 
كمونيستي وجود داش��ت كه بسياري آن را 
نوعي ديكتاتوري مي دانستندو از سوي ديگر، 
دنياي دموكراتيك به رهبري ايالات متحده. و 
بسياري، حتي خود من، با وجود اينكه نزديك 
به ۲۰ سال در دستگاه اطلاعاتي شوروي كار 
كرده بوديم، همين را فكر مي كرديم: كه ريشه 
اصلي اختلافات، ايدئولوژيك است. اما وقتي 
ديگر ن��ه از اتحاد جماهير ش��وروي خبري 
بود، ن��ه از رژيم كمونيس��تي، ديديم باز هم 
برخوردي بي اعتنا نسبت به منافع راهبردي 
دولت روس��يه ادامه دارد. نه تنها بي اعتنايي، 

بلكه اين برخوردها اغلب با تلاش آشكار براي 
كسب امتيازهاي ژئوپليتيكي همراه بود. حتي 
زماني كه من رئيس جمهور شدم، همه چيز را 
بلافاصله درك نكردم. شروع كردم به توضيح 
دادن به همتايان غربي ام. ببينيد، شما اين را 
مي گوييد، ول��ي آن كار را مي كنيد، اين هم 
شواهدش. آنها سر تكان مي دادند، مي گفتند: 
بله، بله، حتماً بررسي مي كنيم. اما در عمل 
هيچ اتفاق��ي نمي افتاد، يا حت��ي برعكس، 
درست خلاف آن چيزي كه مي گفتند عمل 
مي كردند. در آن زمان براي من كاملًا روشن 
شد كه بله، ايدئولوژي شايد نقشه ايي داشته 
باشد، اما در اصل، همه اين اختلاف ها ريشه در 
منافع ژئوپليتيكي دارد. اين مسئله، نكته اصلي 
است. اتحاد شوروي، به نوعي خودكشي كرد، 

خودش را منحل كرد. من فكر مي كنم رهبري 
وقت كه البته هرگز با آنها درباره اش صحبت 
نكردم، تصور مي كرد روسيه به بخشي از جهان 

به اصطلاح متمدن تبديل خواهد شد. 
اما در غرب تصميم گرفتند: حالا 
كه ديگر شوروي وجود ندارد، پس 
چرا بايد همچنان قواعد گذشته را 

رعايت كنيم؟ 
روسيه ديگر آن قدرت بالقوه شوروي را ندارد. 
حالا وقت آن است كه منافع خودمان را، هر طور 
شده، پيش ببريم. ما زندگي خواهيم كرد، بر 
اساس قوانيني كه خودمان براي خودمان وضع 
كرده ايم، بي توجه به منافع روسيه. اين روند، 
قدم به قدم، ش��كل گرفت. من وارد جزئياتش 
نمي شوم، چون ما پيشنهادات زيادي مطرح 

كرديم، در حوزه تسليحات راهبردي، در زمينه 
دفاع ضدموشكي،  اما همه رد شد. 

در نهايت براي مان روشن شد تا زماني كه ما 
خود را به عنوان يك كشور مس��تقل و داراي 
حاكميت كه توانايي دفاع از آينده اش را دارد 
مطرح نكنيم، هيچ كس م��ا را جدي نخواهد 
گرفت. در دهه ۹۰مي��لادي – همين دوران 
نه چندان دور – وقتي كه سعي داشتيم همه 
چيز را از غرب كپي كنيم، خيلي ها تقريباً به 
ايالات متحده سر تعظيم فرود آورده بودند. به 
ياد دارم كه يكي از امريكايي ها در فرودگاه، بجز 
اين رفتاري بسيار توهين آميز با يكي از روس ها 
داشت. وقتي متوجه ش��دم، حاضر نشدم آن 

هيئت را در شهرداري سنپترزبورگ بپذيرم. 
آيا واقعاً چنين اتفاقي افتاد؟ 

ببيني��د، ماجرا خيل��ي مهم نب��ود، اما بله، 
چنين چيزي بود. ي��ك هيئت امريكايي به 
سنپترزبورگ آمده بود و يكي از اعضاي آن 
برخورد بسيار بي ادبانه اي با يكي از مرزبانان ما 
داشت، دقيقاً، مرزبان يا مأمور گمرك. من اين 
را كاملاً غيرقابل قبول دانستم، چون كسي كه 
با لباس رسمي در حال انجام وظيفه است، 
نماينده دولت ماست و توهين به او، در واقع 
توهين به دولت ماست. ما البته آن هيئت را 
طبق پروتكل، همانطور كه بايد، پذيرفتيم و 
همه چيز طبق برنامه انجام شد. اما شخصاً با 

آنها ملاقات نكردم، فقط همين. 

اميد، نه يقين
صديق قطبي در كانال تلگرامي عقل آبي نوشت:»بنده خدا هرگز نمي داند كه از هدايت يافتگان 
است يا از گمراهان. پس بر اوست كه همواره بكوش��د تا گوهر حقيقي خويش را دريابد. آنگاه 
كه بار و كالاي خود را بر كشتي مينهی توكل بر خدا مي كني و هيچ نمي داني كه به سلامت به 
مقصد خواهي رسيد يا غرق خواهي شد. اگر بگويي كه»من تا يقين ندانم كه غرق خواهم شد يا 
به سلامت به مقصد خواهم رسيد پاي در اين كشتي و در اين دريا نخواهم نهاد، زيرا هيچ كاري 
را با شك و ترديد و دل بستن به اميد واهي آغاز نمي كنم«، هرگز قادر به هيچ تجارتي نخواهي 

شد زيرا آنچه تو در طلب دانستن آن هستي از اسرار غيب است.  
تاجر ترسنده طبع شيشه جان/  در طلب نه سود دارد، نه زيان

بل زيان دارد كه محروم است و خوار/   نور او يابد كه باشد شعله خوار
پس حال كه بنياد همه چيز بر احتمال و اميد است ]و كسي بر عاقبت كار خويش آگاه نيست[، 
بهتر آن است كه كار و راه دين را برگزيني تا از دودلي و ترديد و بيم از عاقبت امور رهايي يابي 
و بدان كه در اين راهي كه برمي گزيني، مجاز به طلبكاري و در كوفتن نيستي و فقط مي تواني 
اميدوار باشي كه در زمره نجات يافتگان قرار گيري زيرا خداوند بيش از هر كسي به صلاح و صواب 
امور آگاه است. انگيزه هر كار و پيشه اي اميد و آرزو است و كوشنده اگرچه چون دوك نخ ريسي 
لاغر و نزار شود باز با اميد و آرزو به كوشش خود ادامه مي دهد. كاسبي كه صبحگاهان به سوي 
دكان خود مي رود، به اميد كسب روزي است و بيم حرمان )بخوان: بي نصيبي يا ناميدي از روزي( 
هرگز او را از رفتن به دكان باز نمي دارد، زيرا اميد كسب، همواره محرِك اوست. چگونه است كه 
بيم، حرمان هرگز تو را از كوشش در كسب روزي باز نداشته است؟ لابد مي گويي:»اگر چه بيم 
حرمان وجود دارد ]و ممكن است من در كسب خود موفق نشوم[، اما اگر سستي و كاهلي پيشه 

كنم بيم حرمانم بيشتر است، حال آن كه وقتي مدام در طلب روزي مي كوشم اميدوارترم.«
]پس كژانديشگان را بايد گفت كه[:  اي بدگمانان، چرا در كار دين اينگونه نمي انديشيد و بيم زيان 
و حرمان دامن تان را مي گيرد؟ يا شايد كه اهل بازار دين را نديده در نيافته ايد كه انبيا و اوليا در اين 
معامله چه سودها بردند و با رها كردن دكان دنيا به چه دكان هاي غني و سرشاري دست يافتند؟« 

)نردبان آسمان، گزارش مثنوي به نثر، محمد شريفي، ص۷۰۲_۷۰۳(
گزارش منثور ابيات ۳۰۸۵ تا ۳۱۰۳ از دفتر سوم مثنوي. مولانا در اين ابيات از ضرورت اميد براي سلوك 
ديني سخن مي گويد. به باور او براي دل دادن به اين راه، نيازي به علم يقيني نيست. مانند پيشه هاي 

ديگر كه متكي بر اميد و احتمال سودآوري اند، دين ورزي را هم بايد بر اميدهاي معقول متكي كرد. 

جزر  و  مد بر ساحل كهنه!
آرش فهيم در كانال شخصي خود در تلگرام نوشت: سريال »جزر و مد« به كارگرداني محمدحسين 
لطيفي كه اين روزها از پلتفرم استارنت پخش مي شود، متأسفانه در حد و اندازه انتظارات ظاهر 
نشده و از همان ابتدا ضعف هاي فرمي و محتوايي آن به چشم مي خورد. به نظر مي رسد لطيفي در 
اين اثر نتوانسته از كليشه ها فراتر رود و اثري نو و درگيركننده ارائه دهد. يكي از اصلي ترين نقاط 
ضعف »جزر و مد«، موضوع تكراري و كهنه آن است. در دوره اي كه مخاطب ايراني در پلتفرم هاي 
داخلي و خارجي به طيف وسيعي از محتوا دسترسي دارد و به دنبال داستان هاي بكر و چالش برانگيز 
است، »جزر و مد« با طرح داستاني نخ نما شده و فاقد هرگونه نوآوري، حرفي براي گفتن ندارد. اين 
تكرار، نه تنها باعث بي تفاوتي مخاطب مي شود، بلكه اين پرسش را مطرح مي كند كه آيا زمان آن 
نرسيده است كه فيلمسازان ما از دايره امن موضوعات تكراري خارج شده و به سراغ سوژه هاي جديد 
و بهروز بروند؟ جامعه امروز ايران با چالش هاي متنوعي روبه روست كه هر يك پتانسيل تبديل شدن 
به يك درام قوي و تأثيرگذار را دارند اما »جزر و مد« در پرداختن به اين مسائل ناكام مانده است. 
شخصيت پردازي در اين سريال به شدت سطحي و كليشه اي است. كاراكترها عمق لازم را ندارند 
و به جاي شخصيت هاي ملموس و چندوجهي، با تيپ هايي روبه رو هستيم كه پيش از اين بارها در 
سريال هاي ديگر ديده ايم. اين ضعف در پرداخت شخصيت ها، باعث شده است مخاطب نتواند با 
آنها همذات پنداري كند و سرنوشت شان برايش اهميتي پيدا نكند. علاوه بر اين، انتخاب بازيگران 
نيز سؤال برانگيز است. به نظر مي رسد در برخي موارد، انتخاب ها بر اساس منطق دراماتيك صورت 
نگرفته و صرفاً به حضور چهره ها بسنده شده است. اين عدم تناسب بازيگران با نقش ها، باعث شده 
است كه حتي بازي هاي آنها نيز چندان گرم و قانع كننده نباشد. بازي ها فاقد انرژي لازم هستند و 
به نظر مي رسد بازيگران نيز نتوانسته اند با نقشه اي خود ارتباط عميقي برقرار كنند. اين سردي در  

بازي ها، ضربه مهلكي به باورپذيري داستان زده و از تأثيرگذاري آن كاسته است. 

آپارتايد علمي عليه ايرانيان در نروژ
هاتف خالدي در كانال مكتوبات نوشت: كش��ور نروژ در س��ال هاي اخير يكي از ضدايراني ترين 
كشورهاي اروپايي بوده و سياس��ت هايي كه اتخاذ كرده، تماماً خصمانه و عليه شهروندان ايراني 
بوده. يكي از ده ها مورد سياست آپارتايد علمي اين كش��ور عليه متخصصان و دانشجويان ايراني 
است. سياس��تي كه در اوايل دهه ۲۰۱۰ميلادي با دخالت سازمان جاسوس��ي اين كشور و اداره 
امنيت پليس به يك روند قضايي تبديل شده بود و در ميانه اين دهه با تلاش هاي دانشجويان ايراني 
و فضاي پسا برجام اندكي از آن كاسته شده بود، دوباره شدت گرفته و از پيش هم بدتر شده است. 
در سال هاي اخير دانشگاه هاي نروژ از جمله دانشگاه مهندس��ي NTNU و دانشگاه اسلو طبق 
بخشنامه اداره پليس امنيت طبق قانون من در آوردي Export Control در تمامي رشته هاي 
مهندسي دانشجوي دكتراي ايراني نگرفته اند و آمار دانشجويان ايراني تحقيقاً به صفر عدد رسيده 
است. اين وضعيت در مراكز كاري هم صدق مي كند و حتي مهندساني كه بيش از ۱۰سال در اين 
كشور بوده اند و اقامت و تابعيت و پاسپورت نروژي دارند هم باز به اين معضل مبتلا هستند. در فرم 
استخدام بسياري از شركت هاي بزرگ نفتي و مهندسي اين كش��ور گزينه اي وجود دارد كه اگر 
ايراني، روسي يا چيني هس��تيد به صورت اتوماتيك از چرخه رقابت حذف مي شويد. در بسياري 
از موارد فرد چند ماه پس از اس��تخدام در يك روند بازجويي گونه و با سؤالات سياسي و عقيدتي 
مانند پرسش درباره شورش زن، زندگي، آزادي يا جنگ اوكراين و سوريه و بازخواست از محل تولد 
و تعداد دفعات رفت و آمد به ايران از محل كار خود اخراج شده است. وضعيت گرفتن كار در اين 
كشور براي ايرانيان، حقيقتاً به يك دشواري لاينحل تبديل شده و بسياري از مهندسان ايراني در 
وضعيت بيكاري عجيب و فقر بدي دست و پا مي زنند. اين در حالي است كه كشور نروژ از نظر علمي 
و فن آوري از ايران بالاتر نيست، بلكه در بسياري از رشته های ايران سرتر و بالاتر از نروژ است و اين 
توهم بيمار گونه و پارانوياي برتري علمي اين كشور نسبت به ايران معلوم نيست از مغز معيوب كدام 
سياستگذاري در اين كشور آمده است. كشور تابع و دنباله روي امريكا در سياست سختگيري به 
ايرانيان حتي پا را از امريكا هم فراتر گذاشته و با خوش خدمتي پيش ارباب امريكايي فضا را براي 
زندگي ايرانيان سخت كرده است. ايرانيان مقيم امريكا و مهندسان و متخصصان ايراني ابداً به چنين 
مشكلاتي با اين حجم و وسعت و ابعاد مواجه نيستند كه ايرانيان ساكن نروژ به آن گرفتار شده اند. 
دستگاه سياست خارجه ايران نبايد اين روزها را از  ياد ببرد و دشمنان اين كشور و مردم را فراموش 

كند. نروژ در يك دهه گذشته يكي از بزرگ ترين دشمنان ايران بوده است.

 روايت رهبر انقلاب از صبر امام حسين)ع( 
در برابر خودي ها 

صفحه قائد در شبكه اجتماعي x، رهبر انقلاب: صبر امام حسين)ع( فقط 
اين نبود كه بر تشنگي  صبر كند، بر كشته شدن ياران صبر كند؛ اينها 
صبر آسان است؛ صبر سخت تر اين است كه ديگران، افراد صاحب نفوذ، 
افراد آگاه، افراد محترم هي بگويند آقا نكنيد، اين كار غلط است، اين كار 
خطرناك است، هي ايجاد ترديد كنند. چه كسانی؟، افرادي مثل عبدالله 
جعفر، عبداللهّه زبير، عبداللهّه عباس؛ اين شخصيت هاي برجسته بزرگ آن 
روز دنيا، آقازاده هاي مهم اسلام، اينها هي بگويند نكن اين كار را، هركه 
باش��د، اگر چنانچه آن عزم و آن اراده و آن ثبات در او نباشد، با خودش 
فكر مي كند من ديگر تكليفي ندارم. اينها كه دارند اينجوري مي گويند، 
دنيا هم ك��ه دارد آن جوري حركت مي كند، بگويي��م و بگذريم، آن كه 
در مقابل اين اظهارات، در واقع وسوس��ه ها، ترديدافكني ها، راه شرعي 
درست كردن ها بايستد و دلش نلرزد و قدم در اين راه بگذارد، او همان 
كسي است كه مي تواند اين تحول عظيم را به وجود بياورد.  امام بزرگوار ما 

در اين جهت تشبه كردند و اقتفا كردند به سيد و سالار شهيدان... 

اين بسيجي هاي گمنام 
ندا ش��كيبا توييت ك��رد: روزهاي ع��ادي فحش ميخ��ورن، روزهاي 
جنگي شهيد ميشن، بعد از جنگ هم آواربرداري و تميزكاري منازل 

آسيب ديده رو انجام ميدن! »بسيجي ها« رو ميگم. 

چطور اندوه من تمام شود
حسين كلاه كج در x نوش��ت: روزي يكي از غلامان امام سجاد)ع( به 
ايشان گفت: ياابن رسول الله )ص( آيا وقت تمام شدن غصه ات نرسيد؟! 
»اما آن لحزنك ان  ينقضي«؟! امام فرمود: واي ب��ر تو، يعقوب پيامبر 
۱۲ پسر داش��ت، خداوند يكي را از پيش او برد، چشم هايش از كثرت 
گريه سفيد و نابينا شد، موي سرش سفيد شد، پشتش خم شد، با آن 
كه پسرش در دنيا زنده بود. اما من با دو چش��مم ديدم پدرم، برادرم، 
عموهايم و ۱۷نفر از خانوادهام همه در كنار من به خون غلطيده بودند. 

چطور اندوه من تمام شود؟! 
سيرالائمه: ج 3 ص 201

 آقاي فغاني!  
از دست قاتل هموطنان مدال گرفتی

حسنين حداد در xنوش��ت: آقاي فغاني، دستي كه مدال روي گردنت 
گذاشت، همون دستي است كه به خون ايرانيان بي گناه آغشته شده... 

اين افتخار نيست، داغه...
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بحث داغ اين روز هاي شبكه هاي اجتماعي 
موضوع اس�نپ بك در برجام و مكانيسم 
ماش�ه اس�ت. كاربران فضاي مجازي بار 
ديگر بر عب�ارات رهبري معظ�م انقلاب، 
درباره مذاكرات برجام و عباراتي چون من 
خوش بين نيستم و خسارت محض انگشت 
گذاشتند و اين نكته را گوشزد كردند كه 
اگر نگراني ها و توصيه هاي ايشان جدي 
گرفته مي شد، الان در مقطع كنوني نبوديم. 

  حسين عباسي فر:
اسنپ بك؟ تعليق؟ متن برجام؟  اينها هيچ 
اهميتي نداشت. چون ژنرال زنگنه دستور 
داده بود ب��رو امضا كن، مهم نيس��ت چي 

مينويسي! مهم نيست چي امضا ميكني!
زندگي ۹۰ميلي��ون ايراني ش��ده موضوع 

شوخي و بازيچه اينها...
  ذولفنون:

مكانيزم  ماشه، دقيقاً همان نقش مار در بازي 
مار و پله  برجام را داشت، با اين تفاوت كه در 
برجام هيچ چيز تصادفي نبود. وقتي سال ها 
تعهدات م��ان را انجام داديم ت��ا تحريم ها 
برداشته ش��ود در لحظه آخر برمي گرديم 

به همان خانه اول. 
  كيان احمدي:

از كس��اني ك��ه از عاش��ورا درس مذاك��ره 
مي گيرن��د، ي��ا نعوذ ب��الله به امام حس��ين 
مي گويند، شورش كرده و حكومت حق يزيد 

بوده توقع بيشتري داري؟
  پدرام:

آقاي جليلي نظرش اي��ن بود كه قراردادي 
كه در آن مكانيزم اس��نپ بك باشد ما را به 
ناكجاآباد مي برد و توافق نكردن بهتر است.

الان ته آن ناكجا آباديم. 
   شهاب:

شما اگه وزير دولت ش��هيد رئيسي باشي، 
به خاطر ترك فعل دادگاهي ميشي)متهم 
رديف بيس��ت و دوم(. ولي اگر وزير دولت 
روحاني باش��ي، به خاطر خيان��ت برجام و 
مكانيسم ماشه اي كه به نظام تحميل كردي، 

نيازي نيست به جايي پاسخگو باشي. 
  كيانوش جهانپور:

قبل از فعال ش��دن اس��نپ بك، مستند به 
خ��روج امري��كا و نق��ض توافق از س��مت 
طرف هاي اروپايي و قصور طرف هاي توافق 
در ايفاي تعه��دات و تخلف آنها در حمايت 
علني از تج��اوزات اس��رائيل و امريكا عليه 

ايران رسماً از  برجام خارج شويد... 
  يونس رحيمي:

دقيقاً از چ��ي برجام بايد خارج ش��د؟ مگر 
چيزي هم براي خروج مون��ده؟ ايران تمام 
تعهداتش توي برجام رو انجام داده. امريكا و 
اروپا تقريباً هيچ كدام رو انجام ندادن. بعد از 
فعالسازي مكانيسم ماشه ديگه بايد از چي 

برجام خوشحال شد يا نگران بود؟
  سعيد: 

اگر امريكا و اروپا از برجام خارج ش��وند، ما 
همچنان باقوت در برج��ام خواهيم ماند تا 

اروپا و امريكا رو رسوا كنيم!

  محمد عارف:
ما تنهايي در برجام ميمونيم. خلوت تر هم 
هست بهتره ديگه هيچ مزاحمي هم نيست.

  محمدرضا عسگري:
فرق جليلي با ظريف دقيقاً همينجاست، آنچه 
جليلي ۱۰سال پيش مي ديد ظريف تا همين 

چند ماه پيش انكار مي كرد!
  مالك شريعتي:

ماش��ه چكانده ش��ده! قرار بود برجام تحريم را 
لغو و س��ايه جنگ را دور كند ك��ه به چكاندن 
ماش��ه تجاوز نظامي امريكاي خارج ش��ده از 
برجام به اي��ران ختم ش��د. حالا ش��ديدتر از 
 مكانيزم_ماشه)حمله نظامي( اجرا شده و فعال 
شدنش ديگر اثر ميداني ندارد اما اثر سياسي اش 

كوبيدن آخرين ميخ بر تابوت  مذاكره است. 
  سيدياسر جبراييلي: 

فروردي��ن ۱۳۹۴ توافقي مش��هور به »توافق 
لوزان« انجام شد كه پارامترهاي برنامه جامع 
اقدام مش��ترك ب��ود. وزارت خارج��ه ايران، 
در وصف اي��ن توافق بيانيه اي ص��ادر كرد كه 
چن��ان مملؤ از موفقي��ت و دس��تاورد بود كه 
موجي از پيام هاي تبري��ك را در داخل درپي 
داشت. اما همزمان، وزارت خارجه امريكا نيز 
بيانيه اي منتشر كرد كه با ادعاهاي تيم آقاي 
دكتر ظري��ف، زمين تا آس��مان متفاوت بود. 
۱۴فروردي��ن ۱۳۹۴ در يادداش��تي با عنوان 
»بيانيه ايراني خوب، بيانيه امريكايي بد!/ كدام 
يك سند معتبر و واقعي »بيانيه لوزان« است؟« 
به بررس��ي تفاوت هاي دو مت��ن پرداختم كه 
امروز، بازخواني آن خالي از لطف نيس��ت. در 
مجموعه نظام، همواره يك اصل مبنا بوده و آن، 
اعتماد به دس��تگاه ها و مقامات رسمي كشور 
اس��ت.  آن زمان، آقايان طلبكارانه مي گفتند 
ش��ما به حرف ما اعتم��اد داريد ي��ا به حرف 
امريكايي ها؟! پاس��خش اين بود كه ما يقين 
داريم،  يك مقام امريكايي نمي تواند در مسائل 
ملي، اطلاعات كذب به دولت و ملت خودش 
بدهد و اتفاقي نيفتد، اما در ايران چنين چيزي 

ممكن و تجربه شده است! خاطرات تلخي از آن 
دوران در اذهان منتقدان نقش بسته است... 

  محسن مقصودي:
طرف تمام طلاهاي زن و بچه اش رو فروخته 
بود تا يه خونه بخره ولي تو معامله تضمين هاي 
لازم رو نگرفته بود و نهايتاً بعد از چند س��ال 
كشمكش خونه رو بهش ندادن و پولش رو هم 
گرفتن... بعد اومده به خانواده گفته مگه چيه 
تازه برگش��تيم به دوران چند سال پيش كه 
خونه نداشتيم! طلاها چي شد؟ البته خيلي 
هم نگران نباش��يد، اينطور كه متخصصين 
ميگن تو اين چند سال با وجود انجام تعهدات 
ما در  برجام تقريباً همه تحريم هاي اصلي از 
جمله تحريم هاي بانكي و نفتي عملًا اعمال 
شده و  اس��نپ بك صرفاً تير خلاص به ظاهر 
برجام هست و بيش��تر اثر ايجاد شوك رواني 

داره كه بايد مديريت بشه. 
  حسين هرندي:

ميگن طوري نش��ده كه، تازه بر مي گرديم 
به تحريم هاي زم��ان احمدي نژاد! ولي اون 
هشت سالي كه بايد صرف اقتصاد مقاومتي 

و نگاه به داخل مي شد، صرف برجام شد. 
  فرشته صادقي: 

 »جواد ظريف هيچ وقت مقابل يك مصاحبه 
كننده مخالف يا حتي بي طرف نمي نشيند، 
تا مبادا كس��ي يقه ديپلمات��ش را بگيرد و 
بپرسد چرا به دروغ به ۸۰ و اندي ميليون نفر 
گفتي كه  اسنپ بك در برجام نيامده؟ و بعداً 
گفتي قابليت اجرايي ندارد؟ و امروز فهميديم 

هم آمده هم قابليت اجرايي دارد؟.«
  سلمان معمار: 

مكانيزم ماش��ه رو هم گردن نمي گيريد؟! 
جليلي قبولش كرد؟ شريعتمداري برجام رو 
نوشت؟! اين همون آفتاب تابان نبود؟! بخدا 

كه اين هم گردن نخواهيد گرفت. 
اين خط اين نشان!...

  حسن اسماعيلي:
 ۱۱سال طول كشيد تا يه عده بفهمند ظريف 

يك ديپلمات تقلبي و پلاستيكي است كه 
هيچ ش��ناختي از معاه��دات بين المللي و 
سياس��ت خارجه نداره و جليلي سال ها از 
زمانه خود جلوتر اس��ت و هر آنچه در باب 

برجام گفت، حقيقت داشت. 
  پيمان:

حالا فهميديد چرا مرح��وم زارعي، هنگام 
تصويب برجام در ۲۰دقيق��ه، مثل ابر بهار 

اشك مي ريخت؟
  رضا عسگري:

هم نصرالله را به كشتن دادند، هم سنوار را 
هم هنيه را هم س��وريه را دودستي تقديم 
كردند، هم آتش بس خفتب��ار به حزب الله 
تحمي��ل كردن��د و در ي��ك كلام  برج��ام 
منطقه اي را نانوشته اجرا كردند! براي چه؟ 
كه بريم با امريكا ببنديم تا  مكانيزم ماش��ه 
فعال نشود! چرا؟ چون  روحاني گفته ترامپ 
فقط منطقه را مي خواهد، منطقه را بدهيم تا 

مكانيزم ماشه فعال نشود!
  پيمان ميري:

اون روز ك رهب��ر گفت آتي��ش بزنين و يه 
احمق گفت انگار منقله كه آتيش بزنيم بايد 
از برجام خارج مي ش��ديم نه الان ك هيچ 

فرقي نداره!...
  امير نصرتي: 

تا جايي كه م��ن متوجه ش��دم و پيگيري 
روند جاري، اس��نپ بك لاجرم��ه! با كمال 
تأس��ف و تأثر، مگر اينكه دس��تي غيبي به 

كمك ما بياد!
  زهرا سادات موسوي:

 با كلمات رمانتيكي مثل دنياي فردا دنياي 
گفتمان هاس��ت نه موش��ك ها كاش جاي 
تفنگ، ساز و گيتار داشتيم، ما سلاحامونو 
زمين مي ذاريم تا صلح برقرار ش��ه، ترامپ 
مي تونه صلح به منطقه بياره ما تو توافق يه 
طرفه به رغم له كردنش از سوی طرف مقابل 
مي مونيم تا كاپ اخلاق بگيريم. جنگ واقعي 

به ايران آوردن!!

امضاي کری تضمين اجراي مكانيسم ماشه!
كاربران فضاي مجازي موضوع اسنپ بك و مكانيسم ماشه را مورد توجه قرار دادند

كانال تلگرامي ايران شهر خورشيد نوش�ت: پاول زاروبين، روزنامه نگار شبكه»روسيه1«، 
بخشي از مصاحبه جديد خود با ولاديمير پوتين را منتشر كرد. سعي كردم مهم ترين قسمت 
اين مصاحبه كه به زبان روسي بود را با كمك هوش مصنوعي ترجمه كرده و در اختيار شما قرار 
دهم. اين بخش از مصاحبه، درس بزرگي براي قشر غربگراي ما دارد. اگر صداقت داريد و واقعاً 
دل تان براي كشور و مردم مي سوزد، مسير اشتباهي را كه روسيه سال ها در آن گام برداشت، 

تكرار نكنيد. مشكل ما با غرب، فراتر از شعارهايي چون »مرگ بر امريكا«، »مرگ بر اسرائيل« 
يا »نه غزه، نه لبنان« است. لطفاً اينقدر سطحي به مسائل نگاه نكنيد. حتي با كنار گذاشتن كامل 
ايدئولوژي انقلاب اسلامي نيز به يك كشور متمدن از نگاه غربي ها تبديل نخواهيم شد. اين 
كشور از درون ساخته مي شود و از طريق تعامل با كشورهايي كه با احترام و از موضع برابر با ما 
رفتار مي كنند نه با تكيه بر رابطه با معدود كشورهاي غربي. ترجمه مصاحبه پوتين را مي خوانيد: 

زينب)س(، صرفاً پرستار نبود
شهيد سيد محمد حسيني بهشتي:

 شروع نقش بي همتاي زينب)س(، در انقلاب كربلا از عاشوراست. 
زينب در صحراي كربلا نقش خاموشي داشت؛ بايد به اين بچه هاي 
بي سروس��امان، به بچه هايي كه از خيمه هاي سوخته گريخته اند، 
زينب ديشب بايد به حال آن دختربچه ها و پسربچه ها و به حال آن 
امام در تب و بيماري برسد. اما پس از اين رسيدگي ها آماده يك سفر 
دور و دراز قهرمانانه مي شود. زينب، اين بانوي قهرمان كربلا، مي داند 
از امروز بايد نقش امام حسين)ع( را در صحنه جديد عهده دار شود. 
زينب ديگر صرفاً پرستار كودكان و بيماران و بچه ها و زن ها نيست، 
زينب چه مي كند؟زينب در س��خنش، در عملش، در رفتارش، در 
برخوردش با مسائل و مصائب و مش��كلات نشان مي دهد به همه 
آن فريب خورده ها كه اينهايي كه آمدند كربلا كش��ته شدند، اينها 
يك مشت انسان هاي ياغي بر حكومت اسلامي نبودند. اينها ذريه 
رسول الله بودند. اين حسين جگرگوشه پيغمبر بود. اين حسين فرزند 
علي و زهرا بود. اين فرزندان حسين، فرزندان اهل بيت پيغمبرند كه 
در صحنه كربلا به دست يزيد و يزيديان، خون پاك شان ريخته شده 

و مردم اين را از چه چيز مي فهميدند؟ از رفتار زينب. 
سيدمحمد حسيني بهش�تي، ولايت رهبري روحانيت، 

صص333- 33۴

   آیينه نفس


